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Ezek a nemzetek nem engedik meg
maguknak azt a luxust, hogy „kidob-
ják az ablakon” ezt a lehetőséget. A
gazdaságilag fejlett országok éves
kohósalak-, illetve acélműi „salakter-
melését” szinte teljes mértékben út -
építési célra használják. Ez a környe-
zettudatos tevékenység gyakorlati
példája, amely a ma oly sokat emle-
getett fenntartható fejlődés része. 

– Miért is beszélhetünk a salakok
felhasználása esetében környezettu-
datos tevékenységről, környezetvé-
delemről? 

– A magyarázat egyszerű: a sala-
kok nagy mennyiségben keletkeznek
a nyersvas- és acélgyártási technoló-
giákban. Tehát sok van belőlük!
Szerencsés körülmény, hogy tulaj-
donságaik alapján egyértelműen
kimondható: a kohászati salakok
nem veszélyes anyagok, és ráadásul
olyan jellemzőkkel rendelkeznek,
amelyek alkalmassá teszik azokat
útépítési felhasználásra is. És
amennyiben salakot használnak fel
útépítési célra a természetes kőze-
tek, pl. andezit, bazalt helyett, úgy
nem kell a természetes kőzeteket

kibányászni, nem romboljuk a bányá-
szattal a tájat, a környezetet.

– Mi a helyzet Magyarországon?
– Az ISD Dunaferrnél évente több

százezer tonna kohászati salakot állí-
tunk elő. A salakokat őrléssel, osztá-
lyozással kiváló minőségű termékek-
ké alakítjuk át. A termékké minősítés-
nek persze megvannak a nemzetközi
és magyar követelményei. Az
Európai Unió harmonizált szabvá-
nyokban foglalta össze az előíráso-
kat, a magyar útügyi szakma pedig
Útügyi Előírásokban tette közzé spe-
ciális követelményeit. Az ISD Du na -
ferr Zrt. mindezeket az előírásokat
figyelembe véve vizsgálja és minősíti
salakjait.

– Tehát bevizsgálatlan, minőségi
vagy környezetvédelmi szempontból
nem megfelelő salak nem hagyhatja
el a vasmű területét? 

– Így igaz. A salaktermékekre CE-
jelet is szereztünk – és tudvalevő,
hogy ez a jel az Európai Unióban
csak a biztonságosnak minősített ter-
mékek esetében alkalmazható. 2011-
ben kollégáimmal úgy ítéltük meg,
hogy a salakok egyenletesen jó vizs-

gálati eredményei alapján pályázha-
tunk a Magyar Minőség Háza Díjra. A
pályázat sikeres volt, a díjat a
Dunaferr-salakok elnyerték.

Felkérésünkre a KTI Közleke dés -
tudományi Intézet kutatási munkát
végzett a Dunaferr-salakok útépíté-
seknél történő alkalmazhatóságának
témájában. A jelentés a Dunaferr-
salaktermékek tulajdonságait nagyon
kedvezőnek ítélte meg. Megálla -
pították, hogy mind az őrölt kohókő,
mind a pihentetett konvertersalak
kifejezetten alkalmas útépítési célra,
akár aszfaltrétegek adalékanyagául
is. Tudvalevő, hogy az aszfalt a
pályaszerkezetben a legkritikusabb
réteg, ennél a legszigorúbbak a
minőségi követelmények.

Úgy tűnik tehát, a Dunaferr-sala-
kok alkalmazása elől elhárulnak a
szakmai akadályok. A tények, a vizs-
gálati eredmények meggyőzhetik a
felhasználókat a salakok alkalmazá-
sának előnyeiről. Persze sok előítéle-
tet kell még a salakok kapcsán
legyőznünk.

Várkonyi Zsolt

A taggyűlés a következő napirendi pontokat tárgyalta meg:
1. A világ- és a magyar gazdaság helyzete, acélpiaci kilátások 2012-ben
2. Az MVAE 2012. évi munkaprogramja és ülésterve
3. Az egyesülés 2011. évi gazdálkodásának és 2012. évi költségvetésének bemutatása
4. Az igazgató tájékoztatója az előző ülés óta végzett munkáról

Az ülést dr. Lukács Péter, az MVAE elnöke vezette.

Az 1. napirendi ponthoz dr. Tardy Pál, Stefán Mária és Zámbó József készített írásos anyagot, amit az ülésen pre-
zentációban foglaltak össze. Megállapították, hogy a globális acélfelhasználás a válságot követő drasztikus csökke-
nés után 2010 után 2011-ben is jelentősen (6,5%-kal) nőtt; ezen belül az EU-ban 7% volt a növekedés. Jellemző azon-
ban, hogy 2011-ben az EU és a NAFTA acélfelhasználása még mindig kisebb volt, mint a válság előtt, 2007-ben. A
világ nyersacéltermelése és acélfelhasználása egyaránt rekordszintet ért el 2011-ben. Kína részaránya már közelíti az
50%-ot. 2012-re némileg csökkent növekedési ütemet várnak.

A magyar gazdaság 2011-ben mérsékelten nőtt, a 2012. évi előrejelzések átlaga leginkább stagnálást jósol. Az
ország acélfelhasználása a válság okozta drasztikus csökkenés után 2011-ben közel 8%-kal nőtt, de még messze van
a 2007–2008-as szinttől. Az import részaránya a felhasználásban meghaladta a 80%-ot. 2012-ben az acélfelhaszná-
lás néhány százalékos növekedése várható hazánkban.

A 2. napirendi pont szerint az MVAE 2012-ben négy taggyűlést tervez, amelyeken egyebek között a tagvállalatok
gazdálkodása, alapanyag-ellátása, környezetvédelme, energiafelhasználása és energiaköltségei lesznek napirenden.

A 3. napirendi pontban dr. Marczis Gáborné igazgató adott tájékoztatást az MVAE gazdálkodásáról és 2012. évi
költségvetéséről. Jelezte, hogy a tagvállalatok befizetései csökkennek, a szervezet ennek ellenére csekély többlettel
zárta az évet, és 2012-ben is ezt tervezi.

Dr. Tardy Pál
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